
 

Protokół Nr 6/24 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

 odbytego w dniu 26 września 2024 r. w godz. od 12:00 do 11.40 

w sali posiedzeń Starostwa Powiatowego w Jarocinie s. 30  

 

*   *   * 

 W posiedzeniu Komisji udział wzięli członkowie komisji wg listy obecności, która stanowi 

załącznik nr 1 do protokołu.  

Nadzwyczajne posiedzenie otworzył i prowadził Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska, radny Tomasz Bandyk, który na wstępie powitał wszystkich członków Komisji 

i zaproszonych gości. Stwierdził, że Komisje mogą podejmować prawomocne decyzje, gdyż zachowują 
quorum. Lista obecności załącznik nr 1. W posiedzeniu dział wzięli również zaproszeni goście zgodnie 

z listą obecności załącznik nr 2. 

 

Tematyka posiedzenia: 

1. Ocena stopnia realizacji form edukacji ekologicznej w powiecie. 

2. Informacja o realizacji budżetu powiatu za I półrocze 2024 roku w zakresie działania komisji. 

3. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Powiatu Jarocińskiego zmieniającej uchwałę w sprawie 

uchwalenia budżetu Powiatu Jarocińskiego na 2024 r. 

 

 

Ad. pkt. 1.  

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - ocena stopnia 

realizacji form edukacji ekologicznej w powiecie. 

 

P. Sł. Frydryszak, Referat Ochrony Środowiska - Ja tylko jakby kilka słów, może to w jakiejś formie 

takiego pochwalenia się. Że już w tym roku udało się po raz piąty pozyskać środki Wojewódzkiego 

Funduszu na tak zwany powiatowy piknik ekologiczny. W ramach tego kierujemy do szkół i jednostek 

oświatowych, do uczniów różnego rodzaju konkursy. I to są konkursy i graficzne do szkoły podstawowej 

i opisowe z zakresu ochrony środowiska. Do szkół ponadpodstawowych taki test związany z ochroną 
środowiska. I w ramach pozyskiwanych środków, żeby zachęcić dzieci i młodzież, to są pokrywane 

koszty nagród, jak i również gadżetów związanych z tym przedsięwzięciem. Po odbyciu tych różnych 

konkursów jest taka impreza kończąca, którą najczęściej robimy. W zespole szkół ponadpodstawowych 

nr 1 na otwartym powietrzu, w tak zwanym Ogrodzie Różanym. I w tym roku też tak się udało. Bardzo 

dużo dzieci, laureatów i uczestników przyjechało. I tam oprócz wręczenia nagród było też 
rozstrzygnięcie konkursu na najlepszy wiersz o tematyce ekologicznej. Różne też atrakcje dla dzieci. To 

przedsięwzięcie cieszy się dużym zainteresowaniem. Jeżeli uda się pozyskać w przyszłości środki, mam 

nadzieję, że będzie kontynuowane. Innym takim akcją, którym co roku też wspieramy, jest akcja 

Sprzątanie Świata. Była to niedawno przeprowadzona, dokładnie w poprzedni weekend, głównie w 

piątek. Wspieramy jakby szkoły zakupem różnych środków pomocowych do tej akcji. Również też 
pokrywamy jakby wywóz tych odpadów na składowisko. Dziękuję bardzo. 

 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - dziękuję 
bardzo. Czyli co musimy referować, żeby u nas były te zyski? 

 



 

P. Sł. Frydryszak, Referat Ochrony Środowiska -Znaczy, no by musiały firmy bardziej, że tak 

powiem. Ale to wynika najczęściej w ramach kontroli. Na bieżąco wnosić te opłaty za korzystanie ze 

środowiska. Można też tłumaczyć, że pewne działania. Firmy podjęły, że korzystają w mniejszym 

stopniu ze środowiska. Bo na przykład emisje przez zakłady. Emisje do powietrza. Czyli spalanie danego 

rodzaju paliwa. Na przykład węgla. Jeżeli mniej tego spalają. Albo przechodzą na bardziej ekologiczny. 

To te opłaty są wiadomo mniejsze. Także generalnie można powiedzieć, że bardziej z naszej strony. 

Działanie właśnie edukacyjne i zachęcające. Niż bezpośrednio jakby. Także może nie wiemy tu jaka jest 

przyczyna. Może, że jak mniejsze opłaty. To mniej się korzystanie przed firmy. Być może, że tak to jest. 

Chociaż no procentowo zawsze te opłaty co roku. Jak to inflacja. Są większe. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - czy ktoś ma 

jeszcze do tego pytania? Nie widzę. Dziękuję. 
 

Ad. pkt. 2.  

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - Informacja o 

realizacji budżetu powiatu za I półrocze 2024 roku w zakresie działania komisji. 

 

P. J. Jędrzejak, Skarbnik Powiatu - Proszę Państwa, jeżeli chodzi o tą stronę dochodową i wydatkową, 
to tutaj do zaopiniowania, czy zapoznania się bardziej może z tematem, macie Państwo działy, które 

dotyczą Komisji Rolnictwa, czyli dział 010 Rolnictwo, dział 020, czyli ogólnie mówiąc Gospodarka 

Leśna, dział 900, czyli Ochrona Środowiska. No i jak to wykonanie wygląda? Ogólnie rzecz biorąc jest 

prawidłowe. Jakby tak jak zakładamy. Jeżeli chodzi o dział 010, plan 19800. Na razie wykonanie jest 

zerowe, ale to wynika z tego, że dostajemy pomoc finansową od Województwa Wielkopolskiego. I 

realizacja zadania jest przewidziana na rok. Znaczy nie na rok, tylko na drugie półrocze bieżącego roku. 

Także mogę orientacyjnie już tutaj powiedzieć, że te środki pomocy finansowej wpłynęły. Dotyczą 
zalesiania dróg powiatowych, czy właściwie nasadzeń na drogach powiatowych. I drugi dział 020, plan 

200 zł, wpłynęło 149,05 zł. No to są takie incydentalne dochody, które zostały odnotowane. Natomiast 

cały dział 900, łącznie kwota 977 tysięcy. W tej chwili wykonanie jest na poziomie 19%. Też uznałbym 

za uzasadnione, dlatego że w ramach całego tego działu, czyli Ochrony Środowiska Powiat Jarosiński 

pozyskał no sporo środków. Z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. Ochrony Środowiska i 

Gospodarki Wodnej w Poznaniu. Zarówno na wydatki bieżące, jak i na wydatki majątkowe. No i tutaj 

środki z tego tytułu, przede wszystkim są przewidziane na drugie półrocze. Tak samo realizacja zadań. 
Oprócz tego w zakresie grzywień nakładanych i kar związanych z ochroną środowiska, czy z tymi 

działaniami. To niecałe 13 tysięcy planu zostało tutaj przewidziane. Do półrocza zrealizowano blisko 6,5 

tysiąca złotych. Czyli też powiedzmy w tym planie się tutaj mieścimy. Jedyne budzi nasze tutaj 

zastanowienie kwota środków, którą powiat dostał z tytułu opłat i kar za korzystanie ze środowiska. Na 

317 tysięcy planu wykonanie no wynosi na razie 177 tysięcy. No i tutaj z Panem Sławkiem się 
zastanawiamy, czy rzeczywiście tyle opłat i kar za korzystanie ze środowiska spłynie. No tak jak Państwo 

wiecie, to są dochody niezależne od powiatu. Ponieważ tych dochodów akurat powiat nie nakłada, tylko 

odpowiednio instytucje wojewódzkie. Natomiast jeżeli chodzi o stronę wydatkową, no to też mamy tutaj 

te działy. Czyli tak dział 010, plan 20 tysięcy, wykonanie 20 tysięcy. To są dotacje dla spółek wodnych. 

Tak jak co roku środki już zostały przekazane i odpowiednio są realizowane. Dział 020, czyli w zakresie 

leśnictwa. Plan wynosi 23 tysiące 200. Wykonanie jest w tej chwili 5 tysięcy, czy niecałe 6 tysięcy 

złotych. Ale ono jest uzasadnione, no wynika tutaj z harmonogramu realizowanego zadań przez powiat. 

Mamy akurat dokładnie 25%. Te wydatki sukcesywnie się co kwartał, czy co każdy kwartał odbywają. 
I myślę, że tutaj one zostały zapłacone za tą drugą, za ten drugi kwartał po prostu na bieżąco w miesiącach 

wakacyjnych. No i mamy dział 900, który wynosi milion złotych 17 tysięcy. Wykonanie w tej chwili 

wynosi, czy na półrocze wynosi 10%. I tutaj mimo, że jest tak można powiedzieć niskie. No to ono też 
jest uzasadnione. I wynika z tego, że te wszystkie programy, projekty dotyczą przede wszystkim 



 

pozyskanych środków. No i są, czy są realizowane już w tej chwili, czyli w drugim półroczu. Z tego co 

się udało tutaj zrealizować, to mogę powiedzieć, że w zakresie azbestu do półrocza zrealizowano 

wydatków na planowanych 30 tysięcy. Zrealizowano 9 tysięcy. W zakresie nagród konkursowych. Na 

plan 71 tysięcy zrealizowano 28 tysięcy. Ale te wszystkie akcje, przecież też Państwo wiecie, że się 
odbywają w drugiej połowie roku. W zakresie środków, które powiat przekazuje na utrzymanie parków 

Domu Dziecka w Górze. Kwota 5 tysięcy złotych. I 5 tysięcy zostało też wydatkowane. W zakresie 

parku, utrzymania parków DPS w Kotlinie. Kwota planowana 35 tysięcy. Wykonano do półrocza 

wydatków niecałe 14 tysięcy. To też jest tutaj uzasadnione. No a pozostała część, to tak jak mówiłem, 

jest przewidziana w drugim półroczu. Więc tutaj myślę, że nie ma jakichś nieprawidłowości, czy jakichś 
zagrożeń w realizacji budżetu. No w związku z tym, jeżeli są pytania, to bardzo proszę. Panie Skarbniku. 

Kto nam te kary nakłada i na jakiej podstawie? Może tutaj oddam głos Panu Sławkowi, który szczegóły 

tutaj wyjaśni. Generalnie kary to nakłada Inspekcja Ochrony Środowiska. Tu nasz teren, to jest 

delegatura w Kaliszu. Dla podmiotu, za korzystanie ze środowiska. I procent, w zależności od rodzaju 

kary, około 10% to trafia do budżetu powiatu. A pozostałe te opłaty, to są z Urząd Marszałkowski. To 

jest też za korzystanie ze środowiska. Że podmioty, firmy, które działają i korzystają ze środowiska. Na 

przykład za emisję do środowiska. Czy za spalanie związane z działalnością paliwa przez samochody. 

Muszą odprowadzać do Urzędu Marszałkowskiego opłaty. I z tego najczęściej około 10% trafia do 

budżetu powiatu. Też za nasze składowisko. Ponosi opłaty za tzw. składowiskowe. Za składowanie 

odpadów. I z tego też wnoszą do Urzędu Marszałkowskiego. I tam procentowo też trafia do budżetu 

powiatu. I tak jak tu Pan Skarbnik mówił, właśnie się zastanawiamy. Bo te wpływy najczęściej rosną. 
Bo te opłaty są większe. A w tym roku jakoś, na razie przynajmniej, jeszcze do końca roku mamy trochę. 
Chociaż większość wpływów akurat to jest... Po pierwszym półroczu jakoś mniej. Ale to trudno 

przewidzieć. Bo tak jak mówiliśmy, jest to niezależne jakby od działań powiatu. Dziękuję. 
 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - znaczy 

informacja została państwu przekazana. Dziękuję bardzo. Czy ktoś ma jakieś pytania? Nie widzę. 
Dziękuję bardzo. 

 

Ad. pkt. 3.  

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - Rozpatrzenie 

projektu uchwały Rady Powiatu Jarocińskiego zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Powiatu Jarocińskiego na 2024 r. 

 

P. J. Jędrzejak Skarbnik Powiatu - Szanowni Państwo. Tutaj na potwierdzenie tego co mówiliśmy w 

punktach wcześniejszych. Odnośnie realizacji dochodów czy wydatków. Związanych z ochroną 
środowiska. To zmiana w budżecie dotyczy realizacji zadania. O którym mówiłem, że właśnie w drugim 

półroczu się odbywa. Zadanie pod nazwą ścieżka ekologiczna. Przy Zespole Szkół Przyrodniczo -

Biznesowych w Tarcach. Środki na ten cel powiat pozyskał. W postaci dofinansowania. Kwota łączna. 

Pierwotnie planowana na to zadanie. Wynosiła 112 tysięcy złotych. No w związku z tym. W związku z 

postępowaniem. Z wyłonieniem. Wykonawcy tych robót. Okazało się, że będzie to. Niższy koszt tej 

inwestycji. No i w związku z tym. Wartość, która pozostała. Czyli kwota 3 tysiące 355 złotych i 20 

groszy. No należy ją oddać. I powiat to musi rozliczyć. Z Wojewódzkim Funduszem Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. No i w związku z tym jest zmiana w budżecie. Która 

mówi, że te 3 tysiące 355 złotych i 20 groszy. Po stronie dochodów oddajemy. Jak również po stronie 

wydatków. Też należy zwrócić. No i w związku z powyższym. Proszę komisję o zaopiniowanie tej 

zmiany.  

Dziękuję. 
 



 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk - Dziękuję 
bardzo. Czyli teraz głosujemy. Tak? 3 jest za. Dziękuję bardzo. 

 

Głosowano w sprawie Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Powiatu Jarocińskiego zmieniającej 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Jarocińskiego na 2024 r. 

Wyniki głosowania ZA: 3, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne ZA (3) Tomasz Bandyk, Roman Dworzyński, Waldemar Wojtkowiak PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) BRAK GŁOSU (2) Mariusz Stolecki, Maciej Zegar NIEOBECNI (0)  

 

 

Ad. pkt. 4. Sprawy bieżące. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk – mamy do 

rozpatrzenia wniosek Lutynia Wilkowyja. Tutaj bym prosił zabrać głos pana0 Waldemara Wojtkowiaka. 

 

Radny W. Wojtkowiak – wpłynął wniosek Sołtysa Sołectwa Wilkowyja o podjęcie działań mających 

na celu oczyszczenie koryta rzeki Lutynia, a w szczególności w rejonie mostów powiatowych 

znajdujących się przy ul. Powstańców Wielkopolskich oraz ul. Gorzeńskiego w Wilkowyi. Nadmierna 

ilość opadów może spowodować rozlewiska i podtopienia posesji znajdujących się na tym terenie. Ja 

sobie też tam przejechałem rowerem. Ale są no wymagające oczyszczenia. Tam zaczęły wręcz wyrastać 
no drzewa. Małe drzewa, ale... Dlatego tutaj wpłynął do nas właśnie ten wniosek pani Sołtys z Wilkowyi, 

aby udrożnić.  
 

P. Sł. Frydryszak, Referat Ochrony Środowiska - Jeśli można, bo tu rozmawialiśmy przed komisją, 
to oczywiście nie wczytałem się, bo tak faktycznie rozmawialiśmy, że były Wody Polskie i można było 

od razu przekazać, ale no trochę mój błąd, bo teraz jak przewodniczący tu wspomniał, no jednak obiekty 

mostowe należą do zarządcy drogi, także jednak by trzeba było przemyśleć jakie tam szanse są przez 

nasz referat dróg. Wydatkowanie, czyli jednak w kierunku budżetu, bo takie były sugestie, żeby to jako 

wniosek do budżetu potraktować. Bo rozumiem, że to jest typowo udrożnienie jakby tam związane z 

mostem, tak?  

 

Radny W. Wojtkowiak – Tak, no takie prace melioracyjne wręcz, nie, pod tymi mostami.  

 

P. Sł. Frydryszak, Referat Ochrony Środowiska - no by musiał referat dróg przemyśleć, czy oni w 

ramach właśnie utrzymania obiektów mostowych to są w stanie zrealizować jako wniosek do budżetu, a 

jeżeli nie, no to wtedy najwyżej, bo generalnie ciekiem zajmują się Wody Polskie, ale obiekty mostowe 

na ciekach należą do zarządcy drogi. Czyli jeżeli to jest... tak, czyli no by musieli to przegryźć, ten temat, 

bo jeżeli... czy to jest związane bezpośrednio z utrzymaniem obiektu mostowego, czy jednak też 
utrzymaniem cieku poza mostem, nie, to wtedy Wody Polskie, nie, a sam obiekt mostowy to to zarządca 

drogi, czyli to jest droga powiatowa, czyli my, nie, czyli jako wniosek pewnie do budżetu, jeżeli tu referat 

dróg uzna, że jest to poza obiektem mostowym, no to wtedy tak, nie. Także przepraszam, bo tak 

rozmawialiśmy przed komisją.  
 

Radny R. Dworzyński - z tego co mnie wiadomo z doświadczenia na terenie gminy Jaraczewo, takie 

sprawy rozwiązywały Wody Polskie, bo wszystko co na cieku się działo, nie dotyczyło administratora 

drogi, czy obiektu mostowego, więc zapewne ten wniosek będzie musiał trafić do Wód Polskich. Ale to 

pan Sławek, tak jak wspomniał, do rozstrzygnięcia, czy referat dróg nasz podejmie temat, czy będziemy 

to przesyłać dalej? Dziękuję.  
 



 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk – Dziękuję 
bardzo. Ja jestem za tym, żeby ten wniosek po prostu nie wiem, przyjąć, tak? I to trzeba... Czyli 

generalnie na dzień dzisiejszy to nic nie możemy zrobić, tak?  

 

P I. Lamprecht, Sekretarz Powiatu – panie przewodniczący, jeżeli będzie to dotyczyć, tak jak tutaj 

wspomniał pan Frydryszak Sławomir, naszego mostu, to drogownictwo zapozna się z tym wnioskiem 

i państwu przedstawić, czy dotyczy to naszego, naszego mostu, będziemy musieli się tym zająć. Państwo 

z pozycji Komisji Rolnictwa zgłosicie, że będzie to jako wniosek do budżetu, tak? Zaopiniujecie. A jeżeli 

nie, to będziemy musieli wskazać, tak jak pan wiceprzewodniczący Dworzyński wskazał, że przekazać 
wniosek do Wód Polskich, jeżeli będzie to dotyczyć cieków. Także szanowni państwo, mamy takie dwa 

rozwiązania. Jedno związane z naszym budżetem i naszym mostem i z naszymi działaniami. Drugie, 

jeżeli będzie to ciek do Wód... do dyrekcji Wód. Czyli zgłaszamy wniosek do budżetu, tak? Bo państwo 

tutaj piszą, że to dotyczy koryta rzeki. Tak jest zapisane, że zwracają się o podjęcie działań w celu 

oczyszczenia koryta rzeki, ale również w szczególności w rejonie mostów powiatowych znajdujących 

się przy ulicy Powstańców Wielkopolskich oraz ulicy Gorzeńskiego. Załączone są zdjęcia i te zdjęcia 

przede wszystkim dotyczą mostów. 

 

P. W. Ratajczak, Kierownik Referat Dróg Powiatowych - odnośnie tego wniosku, to sytuacja prawna 

jest taka, że utrzymanie jakby rzeki pod obiektem inżynieryjnym należy do zarządcy tego obiektu. Także 

w tym przypadku tutaj powiat jest właścicielem i my będziemy musieli to oczyścić. Z tym, że tutaj 

oczyszczenie jakby roślin, tych samosiejek, to jest pierwszy etap. generalnie, żeby ten przepływ udrożnić 
jest drugi, znacznie droższy, bo ta roślinność wyrosła na grubej warstwie naniesionego tam na mułu. My 

już takie oczyszczenie mostu robiliśmy w Wilkowyi na ulicy Gorzeńskiego. To było z 10 lat chyba do 

tyłu. No to tam praktycznie trzeba wpuścić koparkę i kilkanaście samochodów i ziemi do wwiezienia. 

Więc tam już, to już będzie większy koszt. Ja myślę, że to w pierwszym etapie to trzeba się skupić, żeby 

jeszcze tu z jakichś środków, które nam pozostaną oczyścić z tej roślinności. A jeśli chodzi o 

oczyszczenie jakby tego namułu naniesionego, no to już jest kwestia dodatkowych środków w budżecie. 

Dziękuję. 
 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk – dziękuję 
bardzo. I tam jeszcze jest zakres, bo reszta tego wniosku myślę, że Panie Wiesławie byśmy przekazali 

do Wód Polskich. Bo tam piszą w całym przebiegu, żeby oczyścić tą Lutynię, w całym przebiegu ten 

wniosek brzmi. Tak, tak. Także nasz tylko dotyczy...  Nasz dotyczy obiektu, ale żeby można było na 

obiekcie wybrać tą ziemię i żeby to miało sens, no to całe koryto tej Lutyni by musiało być oczyszczone 

i tego i pogłębione. Dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania wniosku następującej treści: 

 

 Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Rady Powiatu Jarocińskiego na posiedzeniu w dniu 

26 września 2024 r. zapoznała się z wnioskiem Sołtysa Sołectwa Wilkowyja o podjęcie działań mających 

na celu oczyszczenie koryta rzeki w miejscowości Lutynia, a w szczególności w rejonie mostów 

powiatowych znajdujących się przy ul. Powstańców Wielkopolskich oraz ul. Gorzeńskiego. 

W wyniku dyskusji Komisja podjęła wniosek do Zarząd Powiatu, aby oczyścić koryto rzeki Lutyni pod 

mostem na ul. Powstańców Wielkopolskich w Wilkowyi oraz usunąć roślinność spod mostu ma ul. 

Gorzeńskiego w Wilkowyi. Komisja wnosi, by uznać wniosek jako propozycję do budżetu powiatu na 

2025 rok. W pozostałej części tj. oczyszczenia koryta rzeki poza obiektami wniosek należy przekazać 

według właściwości do Wód Polskich. 



 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, radny Tomasz Bandyk – kto jest za 

przyjęciem wniosku? Za. Nie, nie jestem załączony. Dobrze. Poczekamy chwilę.  3 za, 0 sprzeciwu. 

Także wniosek został złożony. Dziękuję bardzo. Zamykam Komisję Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

Dziękuję bardzo. 

 

Głosowano w sprawie  OCZYSZCZENIE KORYTA RZEKI LUTYNI POD MOSTEM NA UL. 

POWST. WLKP. W WILKOWYI 

Wyniki głosowania ZA: 3, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne ZA (3) Tomasz Bandyk, Mariusz Stolecki, Waldemar Wojtkowiak PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) BRAK GŁOSU (2) Roman Dworzyński, Maciej Zegar NIEOBECNI (0) 

 

 

 

Przewodniczący 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

 

 

Tomasz Bandyk 

 

 

Protokołowała: 

 

E. Wielińska 

 

 

 


